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MAIA MORGENSTERN: 

"Cuvântul căptusit cu 
' 

A. d " gan ... 
Pe Maia Morgenstern am intervievat-o cu o oră Înaintea 

plecării spre ZOrich, pentru un turneu cu Astă seară, Lola Blau 
şi Patul lui Procust, marţi, 10 decembrie 1996, În intimitatea 
apartamentului său superb din Calea Victoriei. 

D Stimată doamnă, am avut surpriza să vă zăres c 
alaltăieri în ipostază de spectatoare la matineu! Teatrului 
Evreies c de Stat cu Uriel Acosta. Când sunteţi în ţară, 
aşteptaţi un moment de respiro ca să vă grăbiţi la teatru, 
sau aţi venit pentru colegii dumneavoastră? 

• Am fost la spectacolul Uriel Acosta , una dintre cele mai 
recente premiere ale TES, în regia lui Grigore Gonţa, în care joacă, 
alături de Leonie Waldman-Eiiad, Rudy Rosenfeld, Bobsy Dinulescu 
(care face un rol absolut memorabil), şi foarte tinerii mei colegi Mihai 
Călin - "Uriel Acosta", Ovidiu Cuncea şi Mihaela Sârbu. Este un 
spectacol de mare emoţie, cu realizări artistice impresionante, pe 
care-I recomand cu toată căldura publicului bucureştean şi din ţară. 
Este un lucru obişnuit, care-mi face mare plăcere, să mă duc la 
teatru. M-aş bucura - şi sunt convinsă că am să şi reuşesc - să văd 
toate noile premiere ale teatrelor bucureştene. 

D Ieri v-am văzut în Cabaret, una dintre a ceste noi 
premiere. A fost un prilej pentru a vă admira din nou 
calităţile, după ce în Lola Blau aţi fost mai mult decât o 
revelaţie. Mă aflam la Târgu-Mureş când aţi fost în 
turneu cu Astă seară, Lola Blau. Nu ştiu da că vă amintiţi că 
era chiar seara con certului lui Pla cido Domingo de la 
Bu cureşti, transmis în direct la TVR, dar, în ciuda lui, 
sala a fost arhiplină, ovaţionându-vă zeci de minute după 
căderea cortinei. Deşi eram în lojă şi n-aveam căşti 
pentru tradu cerea textului, arderea dumneavoastră a 
ajuns până dincolo de limita spaţiului şi limbii în care vă 
exprimaţi prin muzică, dans şi monolog continuu. Aveţi o 
preferinţă specială pentru acest gen de specta col? 

• N-am o preferinţă, însă soarta a hotărît aşa, graţie 
Teatrului Evreiesc, pe de o parte, şi lui Victor Ioan Frunză, pe de 
altă parte, care m-au "zvârlit", pur şi simplu, în această zonă a 
artei spectacolului , şi anume a muzicii în spectacol, pentru că 
este un gen, un fel de a cânta, cu totul deosebit, al actorului. . .  
Am fost împinsă vrând-nevrând, o spun aşa, cu un pic de umor 

DIALOG 
şi cu amuzament, dar îmi face mare plăcere să găsesc în mine 
surse şi resurse pentru a acoperi această zonă actoricească 
foarte dificilă, însă care-ţi oferă foarte multe satisfacţi i .  

D Apropo de regizorul pomenit, am constatat cu 
tristeţe că până la ora asta Ghetou nu s-a reluat la 
Teatrul Naţional . De ce? Sunt speranţe să-I mai ju caţi? 

• Nu numai Ghetou nu se mai joacă, dar, iată, nici cea mai 
recentă premieră, Tamerlan cel Mare, până acum nu s-a jucat 
de la reluarea stagiuni i , şi este o tristeţe, pentru că, gândesc eu, 
Ovidiu Iuliu Moldovan, Florina Cercei, Gheorghe Visu, Amalia 
Ciolan sunt prezenţe deosebite într-un spectacol emoţionant, 
aşa cum ne dă să înţelegem şi publicul care vine şi se bucură de 
el. Revenind la întrebarea despre Ghetou, eu sper să se reia. 

D Aş vrea să ne întoarcem puţin în trecut, la înce
puturile carierei dumneavoastră. Aţi intrat "din prima" la 
IATC? Vi s-a părut greu examenul? 

• Am intrat a doua oară, prima dată am căzut, aveam 1 8  
ani, u n  an d e  zile am jucat l a  Teatrul Evreiesc, unde a m  fost 
primită în ciuda eşecului , m-am bucurat de încrederea colegilor 
şi a regizorilor (Adrian Lupu, George Teodorescu etc. ) .  Sunt 
bucureşteancă, aşa că am avut şansa de a vedea nenumărate 
spectacole, le frecventam şi le frecventez . . .  Am constatat că mie 
îmi place la teatru cam dintotdeauna, de la teatrul de păpuşi din 
Herăstrău, de la ursuleţi. . .  Referitor la admitere, nu e greu. Poţi 
să nu fii inspirat, să-ţi alegi un repertoriu prost (cum a fost prima 
oară cazul meu), să nu ştii exact cine eşti, ce eşti, cum eşti, ce 
vrei de la tine şi de la viaţă, asta se poate întâmpla, dar greu 
nu e. 

D Vă amintiţi câţi candidaţi erau pe un loc? Ce probă 
v-a plă cut cel mai mult? Ce lucru spe cial reţineţi de 
atunci, din "febra" examenului? 

• Am fost aşa, vreo 200 pe un loc . . .  "Febra examenului" a 
fost foarte mare, mai ales că atunci când am intrat (în '81 ) ,  
aveam febră foarte mare, de-adevăratelea, făcusem una dintre 
celebrele mele amigdalite, care mă "pocnesc" exact când nu e 
cazul ,  în momente de tensiune! Am plecat cu febră la examen, 
într-o zi în care toată c i rculaţ ia era întreruptă, nu şt iu ce 
olimpiadă era, nu reţin, o competiţie sportivă foarte importantă la 
vremea aceea. Atunci stăteam în lancului ,  era vară, cald, era 
blocată toată circulaţia, aveau acces doar sportivii şi delegaţiile. 
Singura modalitate de a ajunge, cu toate că am plecat de acasă 
cu multă vreme înainte, a fost o "Salvare", care nu era pentru 
mine, de altfel, dar pe care am oprit-o, m-am aşezat în mijlocul 
drumului, ca să ajung, totuşi, să dau examenul. Şi am dat, şi ;:�m 
luat. . .  Am absolvit în 1 985, la clasa profesorului Dem Rădulescu 
şi ,  dacă n-am făcut-o atunci sau pe parcursul anilor, aş vrea 
acum să îndrept o greşeală, care a fost mai degrabă o situaţie 
incertă, sau nu ştiu cum să-i spun . . .  Nu "poate", ci sigur, pe 
vremea aceea nu-l înţelegeam, mă copleşea personalitatea 
dumisale, însă mă gândesc la domnul Rădulescu ca la un geniu 
al comediei româneşti. Conexiunile gândirii domniei sale sunt 
atât de fantastice, cred că n-am întâlnit niciodată o imaginaţie, o 
fantezie mai bogată, care să cuprindă atâtea lucruri. A fost o 
nedreptate şi aş vrea s-o îndrept acum ,  pr in intermed i u l  
interviu lu i nostru, spunându-i cât de recunoscătoare î i  sunt 
pentru cât bine mi-a făcut. 

D Aţi dat admitere şt i i nd  ci ne ia clasa? Era 
important? 

• Nu. În primul an, când am căzut, luase clasa doamna 
Olga Tudorache. Am dat pentru că terminasem liceul şi vroiam 
să fac teatru. Dar nu asta era problema, cine o să ia clasa. 

D Pregăti rea vo ca lă  (aveţi un t imbru s p e cia l )  
e xerciţii le de d icţiune, de respiraţie et c., d in timpul 
fa cultăţi i ,  le-aţi continuat sau v-aţi rezumat la cele 
a cumulate atun ci? 



• Din păcate, iarăşi mă izbesc, în amintire, de l ipsa mea de 
maturitate. Probabil că nu-l înţelegeam suficient de bine pe 
domnul Gafton (cu dânsul am făcut tehnica vorbir i i ) şi nu 
reţineam tot ce ne spunea, dar sigur că s-au păstrat multe 
lucruri, acea tehnică de a proteja glasul, căci inspiraţia, fir-ar să 
fie, nu coboară în fiecare seară, şi atunci, în momente de mare 
tensiune, de urlet, e nevoie să te sprijini pe o diafragmă foarte 
sănătoasă şi puternică. Desigur, tehnica vocală şi tehnica 
respiraţiei, în ceea ce mă priveşte, le-am desăvârşit în lucrul cu 
Andrei Şerban. De fapt atunci am înţeles în sfârşit valoarea, 
importanţa vocalelor şi consoanelor, am înţeles că lucrurile nu se 
lasă la voia întâmplării, sunetele trebuie să penetreze, să meargă 
până în fundul săl i i ,  să audă toată lumea. Tmi amintesc de 
cuvintele domnu lu i  Ciu le i  care, cu o vară în urmă, a venit, 
înaintea premierei cu Patul lui Procust, şi ne-a subliniat o dată 
în plus nevoia acurateţei vocale, necesitatea rostirii frumoase, 
pline, pentru a nu risca preţiozitatea sau accentele false în jocul 
actoricesc. Cuvântul are forţă, magie, este căptuşit cu gând. 

D Revenind la acea "ardere" a dumneavoastră 'i la 
faptul că plângeţi foarte u'or pe s cenă, cum reu,iţi? 

• Nu ştiu dacă e neapărat un compliment . . .  A plânge pe 
scenă pentru mine nu e prea greu şi nu-mi fac din asta un merit. 
Se întâmplă ca ochii să fie uscaţi şi întreaga atitudine să fie 
uscată, rece, golită, iar emoţia să fie extrem de puternică. O 
astfel de emoţie am încercat - se împlinesc doi ani în februarie -
când am fost la Auschwitz (inevitabil sar de la teatru la fi lm) 
pentru f i i  mările la " La sept ieme des morts" în regia Martei 
Meszâros. Tmi puneam mi i de întrebări, cum o să reacţionez, o 
să mi se facă rău, o să mi se facă bine, nu ştiu, dar trebuia să 
mă duc acolo unde parte din familia mea a murit - tatăl tatălui 
meu .  Mă îmbărbătam ,  eram go l ită de lacr i m i ,  go l ită de 
autocompătimire (pentru că de obicei ne buşeşte Qlânsul când 
ne autocompătimim, hai să fim foarte sinceri), era o goliciune şi 
o uscăciune în mine de care m-am înspăimântat, dar nici nu s-ar 
fi putut altfel. Sentimentul pe care l-am avut era dincolo de ce 
putea cuprinde mintea. E pustiu, e cenuşă, e o maşină perfectă 
- perfecţiunea de a ucide. Depăşeşte puterea de a simţi sau de 
a gândi. Era perfect. Apoi am stat şi m-am gândit, oare cum de 
într-un timp aşa de scurt şi fără mecanismele, utilajele pe care le 
avem acum (sunt 50 de ani în urmă) a fost posib i lă ,  pe o 
suprafaţă aşa de mare, o întreagă maşină de a ucide atât de 
perfecţionată? Şi atunci. .. lacrimile devin mărunte . . .  

D Lola Blau de asemenea se leagă, într-un fel, de 
biografia dumneavoastră? 

• Tntr-un fel. Nu neapărat şi nu direct, slavă Domnului că nu 
d i rect . Dar în Lola Blau, împreună cu reg izorul Alexandru 
Dabija, cu care am lucrat acest spectacol şi căruia îi aparţine 
versiunea scenică pe care aţi văzut-o, am pornit şi într-un sens 
şi în celălalt, şi înspre început şi înspre sfârşit. De la propoziţia 
Lole i ,  care spune după o noapte de beţ ie ,  într-un soi de 
mahmureală acrişor-scârboasă, "nu ştiam că există Dachau" �n 
legătură cu telefonul bărbatului vieţii e i ,  care-i spune că n-a 
putut veni la întâlnire pentru că a fost departat la Dachau), deci 
Lola îşi spune ei, îi spune lumii: "eu nici măcar n-am băgat de 
seamă, nici măcar nu ştiam ce înseamnă Dachau". E teribil că 
suntem atât de preocupaţi, atât de implicaţi în propriile noastre 
drame, cărora le dăm nişte proporţii astronomice, încât nu 
băgăm de seamă ce se întâmplă la o oră distanţă de noi, la o 
noapte cu trenul. . .  

D Vi  s-a întâmplat vreodată să vă confundaţi cu acest 
personaj? 

• Nu. Risc să distrug personajul cu personalitatea mea, 
"implementându-i-o" prea abitir şi prea cu forţă . . .  Mă duc înspre 
personaj cu tot arsenalul meu, cu arme şi bagaje, dar niciodată 
nu mă pierd în el. 

D ina inte de specta col aveţi un ritual? 

• Asta ţine de intimitatea mea. Sună puţin ridicol, dar e ca 
şi cum l-aţi întreba pe chirurg câte minute se spală pe mâini. 
Există o pregătire psihică şi fizică laborioasă, cu transpiraţie 
multă, la propriu şi la figurat, dar . . .  

D Să revenim atunci la faţa dumneavoastră văzută. 
Toată lumea 'tie ce aţi făcut până acum pe plan artisti c: 
foarte mult film - sunteţi o vede .tă internaţională -, dar 'i 
foarte mult teatru. Ce veţi fa ce în viitorul apropiat? 

• Vă pot spune cu mare bucurie că lucrez cu Thomas Ciulei 
la un film despre doamna Lena Constante - acest personaj , 
această personalitate de care îndrăznesc să mă apropii şi o fac 
cu foarte mare emoţ ie ,  teamă, admiraţ ie ,  veneraţ ie . . .  Tmi 
prilejuieşte mari probleme de conştiinţă, de fapt. Cât am eu 
dreptul, ce ştiu eu, ce pot eu interpreta, cum să fac ... nu-i uşor şi 
implică o mare doză de curaj faptul că am acceptat să lucrez la 
acest fiim , în locurile unde a fost închisă, a suferit , a fost 
torturată şi chinuită. Vorbeaţi de plâns - am întrebat-o odată pe 
doamna Lena Constante: "Aţi plâns?". Ceea ce mi-a povestit 
m-a cutremurat, dar, paradoxal sau perfect explicabil ,  depinde din 
ce punct de vedere priveşti, accesele de lacrimi, izbucnirile în 
plâns nu aveau loc în momentele de maximă durere (dacă putem 
noi judeca acea maximă 
durere şi tensiune acută), 
ci atunci când era puţin 
mai bine, când - spunea 
doamna Lena Constante 
- a apucat odată să facă 
focul cu n işte coceni şi 
rămăseseră zece boabe 
pe câţiva coceni, şi s-au 
făcut zece floricele, şi în 
faţa focu lu i ,  d upă câte 
luni  . . .  un foc ,  în sfârşit, 
într-o sobă cu o lopată de 
jar, cu zece floricele şi cu 
o ţ i gară răsuc i tă d i n  
câteva mucuri ş i  o foaie 
ruptă dintr-un regulament, 
ascunsă ca o pradă, a 
fost o sărbătoare, ş i  
atunci a izbucnit î n  plâns. 
Cum poţi juca asta, cum 
poţi interpreta, ce ardere, 
care ardere, care sunt  
tehnica şi mij loacele? . .  . 
M i-e atât de  greu .. . 
Lucrurile par de fapt atât 
de  mărunte şi atât de  
neimportante în raport cu 
suferinţa reală . . .  Şi totuşi 
Lena este fericită că se 
face acest f i lm .  Ce 
responsabi l i tate impl ică 
asta . . .  ! La teatru, lucrez 
pentru premiera lui Tudor 
Mărăscu Totul în grădină (la "Bulandra"), apoi la spectacolul 
cu Parcul de Botho Strauss în regia lui Tudor Ţepeneag, alături 
de Andrei Finţi, Tatiana Constantin, Cati Nazare, Armand Calotă 
(la Naţional). 

D Spuneţi-mi, ce vă doriţi de sărbători? 
• E frumos iarna, sunt toate sărbătorile laolaltă (noi serbăm 

Hanuka, sărbătoarea Lumini i  în rel ig ia mozaică), Crăciunu l ,  
Pomul, Anul Nou . . .  Tmi doresc lumină, pace ş i  căldură. 

.......................... IOANA FLOREA 
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